

Correspondance de Pierre Bayle

Volumes I-XV: Lettres 1-1791, bibliographie et index général

Series:

Correspondance de Pierre Bayle

Volume:

1:15

VolumeEditors:

† Elisabeth Labrousse et Antony McKenna, Wiep Van Bunge, Edward James, Bruno Roche, Fabienne Vial-Bonacci

Author:

Pierre Bayle

Publication Date:

2017

ISBN:

978-0-7294-1202-5

Pierre Bayle (1647-1706) sera l'un des philosophes et hommes de lettres les plus connus et les plus universellement admirés de son siècle. Ses principaux ouvrages, surtout son *Dictionnaire historique et critique*, ont un énorme succès européen et seront une très riche source d'inspiration pour les philosophes des Lumières. Composée en Hollande où son protestantisme l'avait contraint à s'exiler, sa vaste correspondance, qui comprend plus de 1700 lettres, offre un aperçu unique sur les débats historiques, philosophiques, religieux, politiques et culturels de son temps.

- En 2018, l'Académie française a décerné le Prix de l'Académie (médaille de vermeil) à la *Correspondance de Pierre Bayle*, couronnement de 17 années d'efforts.
- la première édition complète de sa correspondance
- une perspective unique sur les querelles religieuses, philosophiques et politiques du 17^e siècle
- des lettres qui préfigurent l'avènement d'une nouvelle conception de la tolérance religieuse à l'époque des Lumières
- un réseau de correspondants typique de la République des lettres
- une annotation méticuleuse avec documents clairement mis en contexte.

Pierre Bayle (1647-1706) became one of the most well known and admired philosophers and man of letters of the seventeenth century. His key works, in particular the *Dictionnaire historique et critique*, were universally admired and a great source of inspiration for the Enlightenment philosophers. Written from the vantage point of Holland where he lived as a Protestant exile, his vast correspondence of over 1700 letters provides a unique insight into the historical, philosophical, religious, political and cultural debates of the time.

- the first complete edition of Bayle's correspondence
- letters offer key insights into the 17th-century religious, philosophical and political quarrels
- letters herald the birth of the Enlightenment's new conception of religious toleration
- the network of correspondents exemplifies the Republic of Letters
- meticulously edited with fully contextualized notes and documents.

Editorial team / Comité éditorial: Elisabeth Labrousse, Antony McKenna, Wiep Van Bunge, Edward James, Bruno Roche, Fabienne Vial-Bonacci, avec la participation d'Eric-Olivier Lochard

Collaborateurs: Laurence Bergon (vol. I-IX); Hubert Bost (vol. II-XI); Hans Bots (vol.IV); Annie Leroux (vol.II-IX); Eric Lochard (vol.1-15); Jean-Michel Noailly (vol.XIV); Maria Cristina Pitassi (vol.I-II); Dominique Taurisson (vol.II-IV); Caroline Verdier (vol.II-VIII); Ruth Whelan (vol.I-II)

Pages:

8786

Price Sterling (£):

1700

Modern language review

'The entire project is one of the great scholarly endeavours of our time: a large window opening into the life of the mind in the late seventeenth century and at the beginning of the eighteenth [...] it [...] rises to the level of an epistolary novel.'

French Studies

L'équipe éditoriale de la *Correspondance* fournit un travail extraordinaire: leur magnifique ouvrage est un incontournable des études critiques européennes au tournant des dix-septième et dix-huitième siècles.

Revue Philosophique

'L'appareil de notes est remarquablement réalisé, l'appareil bibliographique, les tables de correspondance, les divers index atteignent la perfection.'

This expertly prepared critical edition is undoubtedly a major event in the world of early Enlightenment studies for the study of the Republic of Letters. Bayle is turning out to be central to every key issue relating to the early Enlightenment and his correspondence is clearly an indispensable source for understanding the complex background to his publications
